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Ionuţ Iliescu 

Oraşul Focşani şi judeţul Putna datorează mult - din punct de 
vedere instituţional şi al dezvoltării economice şi urbanisticc - lui Ioan 
Romanoai ( 1 885 - 1 978), secretar al Primăriei Oraşului Focşani .  

Pensionarea - survenită în 1 939 - nu 1-a împiedicat pe Ioan 
Romanoai să înainteze forurilor locale şi centrale o serie de propuneri 
şi memorii referitoare la dezvoltarea pe cele mai diverse planuri a 
plaiurilor vrâncenc. Ca şi în tinereţe, Ioan Romanoai efectua 
neîntrerupte cercetări pe teren şi ample documentări pentru ca cererile 
sale să fie cât mai convingătoare şi argumentele pe care se baza - cât 
mai solide. 

În dese rânduri, el a fost ajutat şi susţinut de către avocati i  
focşăneni Paraschiv Bogdan Chiriţă şi Constantin V.  Cheie. 

Mai mult decât atât, ţinând cont de priceperea şi cunoştinţele 
sale referitoare la nevoile judeţului Vrancea, autorităţi le locale au 
apelat şi după cel de-Al Doilea Război Mondial la Ioan Romanoai . 
Răspunsul său s-a concretizat - din nou - într-o sumedenie de studii de 
care au luat cunoştinţă autorităţile abilitate 1 •  

Î n  strânsă legătură cu valorificarea potenţialului forestier al 
Vrancei , încă din 1 945, Ioan Romanoai şi avocatul Constantin 
V. Cheie în calitate de prefect, propuneau Ministerului Comunicaţi i lor 

1 Vezi detalii  Ionuţ Il iescu, Ioan Romanoai (1885 - 1978), în Cronica 
Vrancei, voi. III, coordonator: Horia Dumitrescu, Editura Pallas, Focşani 
2002, p. 365 - 374. 
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construirea unei linii ferate înguste care să lege oraşul Odobcşti de 
satul Vulcăneasa (comuna Mcra). Linia - cu un ecartament de 600 mm 
- urma să fie amplasată de-a lungul Văi i Mi lcovului, pc o distanţă de 
12  km. În opinia semnatari lor Mcmoriului, noua l inie nu avea să coste 
prea mult Statul, nefiind necesar decât un pod peste Milcov. 

Acest drum de fier avea menirea de a transporta " . . .  marile 

exploatări de lemne din Mera, Andreiaşu, Reghiu şi Broşteni" 2 •  
Nerczolvarea cereri i a făcut ca în anul următor cei doi 

solicitanti să revină cu iniţiativa lor, atrăgând atenţia că această 
realizare ar fi însemnat pentru Vrancea o calc de rezolvare a mai 
multor probleme: folosirea mâinii de lucru disponibile în mod eficient, 
reducerea şomajului , ridicarea standardului de viaţă, creşterea puterii 
de cumpărare a populaţiei 1 .  

În primăvara anului 1 947, la  insistenţele lui Ioan Romanoai, 
Prefectura Judeţului Putna avea să înainteze aceluiaşi Minister un nou 
Memoriu privitor la problema menţionată solicitând efectuarea 
studiilor de specialitate de către Regia Autonomă C. F. R . ,  prin 
intermediul Regionalei a II-a C. F. R. Brăila. Ele vizau rentabilitatea 
liniei, traseul ei şi investiţiile pe care le presupunea aceasta 4 .  

În  acel an, Casa Autonomă a Pădurilor Statului exploata 
masivul "Mera Schit", în suprafaţă de 7.957 ha, situat în perimetrul 
Ocolului Silvic Boloteşti. Pentru buna desfăşurare a activităţii , s-a 
realizat o cale ferată îngustă de 1 3  km. Cu ajutorul acesteia, lemnele 
puteau fi duse şi la depozitul special amenajat în satul Arva. 

În vederea intensificării exploatări i, încă din 1 946 s-a executat 
terasamentul unei alte linii de cale ferată lungă de 1 O km, pe Valea 
Milcovului, care urma să fie pusă ulterior în funcţiune. 

2 Serviciul Judeiean al Arhivelor Naţionale Vrancea (în continuare se va cita: 
S. J .  A. N. Vn.), fond Prefectura Judeţului Putna, dosar nr. 25 1 1 945, 
f. 40 verso. 
3 Ibidem, dosar nr. 63 1 1 946, f. 46 - 47. 
4 Ibidem, dosar nr. 89 1 1 947, f. 6. 
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Alături de cele două linii menţionate, cea solicitată - Odobeşti 
- Vulcăneasa - avea să contribuie la intensificarea comerţului cu 
cherestea. Judeţul Vrancea putea astfel concura pe piaţa intemă şi 
intemaţională chiar (dată fiind apropierea faţă de porturile dunărene 
Brăila şi Galaţi) cu judeţele Bacău şi Neamţ. Şi prin această linie -
care asigura transportul facil către diverse centre de desfacere - se 
impulsiona dezvoltarea altor ramuri economice 5 - pomicultura, de 
exemplu, putând intra în discuţie aici 6. În vederea realizării 
obiectivului propus, existenţa materialelor de construcţie pentru 
terasamente - lemnul şi piatra, din belşug şi uşor de procurat, 
reprezenta un real avantaj .  Mâna de lucru urma să fie asigurată de 
către populaţia rurală din zonă. Plata se putea face foatte bine şi în 
natură (porumb). În condiţiile în care sătenii, pe de o parte, nu aveau 
unde lucra şi, ca urmare, nici cu ce să-şi cumpere hrana necesară 
familii lor lor numeroase iar, pe de altă parte, foametea era în acea 
perioadă un adevărat flagel, asigurarea hranei reprezenta cel mai 
binevenit mij loc de plată. Căci nu era aici vorba doar de a răsplăti 
munca depusă, ci de a salva, practic, vieţi omeneşti . 

Se atrăgea atenţia Guvernului că din cauza lipsei unor astfel 
de linii, s-au adus serioase prejudicii economiei naţionale, Statul fiind 
privat de importante venituri deoarece nu-şi putea exploata bogăţiile. 

Totodată se subliniază faptul că investiţiile făcute de Regia 
Autonomă C. F .  R.  pentru linia dorită se vor ammtiza într-un timp 
relativ scurt, exploatarea intensă a bogăţiilor naturale din zonă 
asigurând un trafic însemnat de materiale şi călători. Se preconiza ca 
această linie să ajungă până la Reghiu sau Andreiaşu de Jos, în funcţie 
de decizia organelor C. F. R . ,  criteriul alegerii fiind existenţa terenului 
disponibil pentru înfiinţarea staţiilor şi clădirilor anexe. 

Această linie s-ar fi adăugat - se afirmă în Memoriu - celei 
înguste, de la Odobeşti la Reghiu, cerute de Casa Autonomă a 

5 Ibidem, f. 1 O.  
6 Ibidem, f. I l .  
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Pădurilor Statului pentru exploatare forestieră. Comanditarul avea, în 
1 947, toate aprobările necesare, alocarea fondurilor fiind deja făcută. 

Prelungirea acestei l ini i  (Odobcşti - Reghiu), pc Valea 
Milcovului, ar fi contribuit la redresarea economică a judeţului 
Vrancea. Exploatându-se resursele naturale existente, pe baza unui 
amplu program de investiţi i ,  s-ar fi creat multe locuri de muncă, ceea 
ce ar fi dus la îmbunătăţirea situaţiei materiale a localnicilor. 
La rândul lor, cu rezervele financiare realizate, aceştia ar fi putut 
repune pe picioare albinăritul, creşterea viermilor de mătase, 
zootehnia, pomicultura (inclusiv valorificarea industrială a fructelor), 
rcîmpădurirea terenurilor degradate, refacerea poienilor, după cum 
afirma Ioan Romanoai. În plus, se spera ca existenţa căii ferate să 
rentabil izeze atât gospodării le individuale , cât şi cooperativele 
(agricole şi forestiere) 7. 

În ciuda prezentări i şi sustinerii tuturor acestor argumente, 
răspunsul primit la 28 mai 1 947 de către Prefectura Judeţului Putna 
din partea Ministerului Comunicaţi i lor a fost unul extrem de 
dcscurajator: ,,A vând În vedere situatia grea financiară a tării, . . .  

constructia unei linii pe Valea Milcovului nu  poate fi deocamdată 

realizată, Întrucât putinele fonduri de care dispune În prezent C. F. R. 

sunt utilizate la terminarea liniilor Începute cu ani În urmă şi la 

refacerea lucrărilor distruse de război" �. 

Obiectivul nu avea să fie însă abandonat de către Stat, ci doar 
amânat temporar. Astfel, la 23 septembrie 1 948, Întreprinderea pentru 
Exploatarea şi Industrializarea Lenmului Buzău anunţa Prefectura 
Judeţului Putna că în Programul de Investiţii al Ministerului Industriei 
se prevedea construirea liniei ferate înguste Odobeşti - Milcovelul. În 
vederea realizării acestui deziderat, Ministerul alocase deja creditul 
necesar. Linia urma să fie realizată tocmai de către întreprinderea 
buzoiană specificată anterior. 

7 Ibidem, f. 1 2 .  
M Ibidem, f. 1 7. 
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Deoarece aceasta dorea să demarczc lucrări le pc teren, 
Prefectura Judeţului Putna era rugată să ordone autorităţilor 
administrative locale să dea tot ajutorul cuvenit, fiind vorba de un 
obiectiv de interes obştesc. 

Conform proiectului , linia urma să treacă pe mai multe 
proprietăţi pat1icularc. Tocmai de aceea, Prefectura Judeţului Putna 
trebuia să anunţe locuitorii aflaţi pc malul stâng al râului Milcov, de la 
Odobcşti la gura Milcovelului, să-şi strângă recolta din zona rezervată 
liniei. Apoi ci trebuiau să-ş i  retragă gardurile, pcrmiţând unităţii 
constructoare să treacă la realizarea efectivă a liniei . 

Totodată, întreprinderea buzoiană atrăgea atenţia că obiectivul 
menţionat trebuia realizat într-un timp record. 

Prefectura a hotărât ca până la apariţia Jurnalului Consiliului 
de Miniştri, referitor la exproprierilc care se impuneau, să aprobe 
începerea lucrărilor pc islazul comun�i Broşteni, pentru a nu se 
întârzia deloc graficul şanticmlui 9• 

În luna octombrie a aceluiaşi an, Ministerul Comunicaţiilor a 
întreprins în Staţia C. F. R .  Odobeşti ancheta menită să rezolve 
problemele legate de stabil irea traseului liniei 1 0, trasarea ci şi 
evaluarea foloasclor şi inconvcnicntelor acesteia. 

Linia - pe care urma să se transporte materialul lemnos pe 
Valea Milcovului - trebuia să plece din Gara Odobeşti, traversând 
oraşul printre vii, ajungând la Andreiaşu de Jos după parcurgerea a 
14  km (proiect iniţial) 1 1 .  

Comisia de anchetă locală, întrunită la 25 octombrie 1 948, a 
pus la punct toate detaliile tehnice ale acestei linii . S-a propus acum 
concesionarea liniei pe 90 de ani şi declararea ei de interes local. 
Având un ecartament de 0,76 m, linia avea de parcurs următorul 
traseu: de la Staţia C. F. R. Odobcşti, din apropierea cantonului de la 
axul de ieşire spre Focşani, pe marginea viilor particulare doctor 

9 Ibidem, dosar nr. 29 1 1 948, f. 3 3  - 33 verso. 10 Ibidem, f. 43 . 1 1  Ibidem, f. 49. 
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Irimescu şi Nistor - partea stângă a străzii Vasile Roaită - traversarea 
Bulevardului 23 August - coasta vechiului mal al râului Milcov -
traversarea străzii Erou Sergent Ioniţă - Bulevardul 30 Decembrie -
strada Smârdan, în apropierea podului de fier peste Milcov - Valea 
Mi lcovului, pc partea stângă - comuna Andreiaşu de Jos. Lungimea 
definitivă s-a stabilit a fi de 26 km. 

Liniile de garaj înguste aveau o lungime preconizată de 
1 .200 m, cele care deserveau depozitele de la Odobeşti, Arva şi 
Milcovelul - 600 m, iar cele de încărcare, mobile - 600 m. 

În asemenea condiţii, lungimea totală a liniilor ce trebuiau 
construite se mărea de la 26.000 m la 28 .400 m. 

La 5 noiembrie 1 948, Ministerul Comunicaţiilor reamintea 
Prefecturii Judeţului Putna că în mod obligatoriu pe această linie 
trebuia să se facă transport mixt (de mărfuri şi călători). 
Trebuia rezolvată - se afirmă în document - şi problema 
exproprierilor, terenurile traversate aparţinând locuitorilor din 
Odobeşti şi din comunele Broşteni, Mera şi Andreiaşu de Jos. În cele 
din um1ă, Ministerul Comunicaţiilor cerea Prefecturii Judeţului Putna 
avizul absolut necesar ,.pentru solutionarea cât mai urgentă a cererii 

de concesionare" 1 2 •  

La 12  noiembrie 1948, Serviciul Tehnic al Judeţului Putna 
trimitea Prefecturii o Adresă care vorbeşte de la sine despre 
importanţa drumului de fier aflat în discuţie: ,,Linia ferată îngustă 

proiectată de /. P. E. /. L. Buzău . . .  constituie o strictă necesitate 

pentru punerea în valoare a pădurilor regiunii. Prin realizarea 
acestei căi ferate, drumul judeţean Focşani - Odobeşti - Mera -

Năruja va fi consolidat şi apărat de apele Milcovului. Transporturile 

publice de mărfuri şi călători vor uşura schimbul de bunuri între 

centrul judeţului şi regiunea Vrancei" I J .  

1 2  ibidem, f. 48. 
1 3 ibidem, f. 47. 
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În baza acestor argumente, Serviciul Tehnic al Judeţului Putna 
şi-a dat avizul favorabil, Prefectura Judeţului Putna făcând acelaşi 
lucru, la 1 6  noiembrie 1 948 14 •  

În anul 1 967, linia ferată forestieră " . . . care porneşte de la 

Combinatul de Industrializare a Lemnului Gugeşti, trece pe la 

Dealul Lung (raion Focşani), continuă pe la Rudari şi merge spre 

Motnău" 1 5 •  avea deja mulţi ani de funcţionare. În acest an, în luna 
noiembrie, Ioan Romanoai propunea prelungirea acestei căi ferate, 
deservind agenţii economica - industriali prognozaţi, precum şi 
viitoarele puncte de exploatare a bogăţi ilor naturale din zonă. 

Patru ani mai târziu, se parc că din această linie mai rămăsese 
în circulaţie doar traseul Gugeşti - Dealul Lung pc Valea Râmnei 1 6 ,  

restrângându-se, probabil, aria exploatărilor forestiere în această parte 
a judeţului Vrancea. 

Tot în 1 967, pe lângă prelungirea liniei Gugeşti - Motnău, 
entuziastul Ioan Romanoai cerea forurilor abilitate şi construirea unui 
alt drum de fier, pe Valea Milcovului, de la Odobeşti până în comuna 
buzoiană Necule, prin Nereju 1 7 .  

Dincolo de datele ş i  faptele prezentate în rânduri le de faţă, un 
lucru se impune de la sine a fi reţinut: extinderea reţelei feroviare a 
Vrancei - atât cât s-a făcut - nu este doar rodul efortului Statului, ci şi 
al initiativei unor exponenţi ai comunităţii locale. Şi poate că fără 
imboldul gândirii lor, acele proiecte ori nu s-ar fi realizat deloc, ori 
s-ar fi înfăptuit după mult timp şi numai într-o anumită măsură. 
Cât despre ideile nematerializate încă, nu putem decât să sperăm că  
readucerea lor în  atenţia generaţiilor actuale vor trezi nu doar 
curiozitatea, ci şi interesul celor implicaţi în impulsionarea economiei 
locale. 

14 Ibidem, f. 46. 
1 5 Arhiva Muzeului Vrancei (în continuare se va cita: A.  M. Vn.), fond Ioan 
Romanoai, dosar inv. nr. 22.597, f. 5 5 .  1 6  N.  Şt. Mihăilescu, V. Macovei, Valea Putnei. Cu o privire specială asupra 
Vrancei, Editura Şti inţifică, Bucureşti, 1 970, p. 1 83 .  
1 7  A. M. Vn.,  fond Ioan Romanoai, dosar inv. nr. 22 .597,  f. 55.  
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